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Abstract. The European badger takes part in creating intracenotic and intercenotic flows of plant diaspores. 

This is evidenced by the fact that its diet includes plant species belonging to different communities, i.e. forest, 
meadow, marsh and water communities. Badgers move plant diaspores in three different ways: endozoochory, 
epizoochory, and synzoochory. Therefore seeds of the maximum number of plant species with various 
adaptations for zoochory are involved in diaspore flows. It has been proved that badgers can move large amount 
of diaspores over a distance of one kilometer, and in smaller amounts – up to two or three kilometers. Because of 
the badgers' foraging and construction activities, the species diversity of vascular plants in their settlements has 
increased by one and half times. Thanks to badgers, the plant species composition of the community becomes 
mixed. Plant species of the meadow, black alder, boreal and piny ecological-coenotic groups co-dominate in the 
ground cover of nemoral forests. Badgers searching for food disturb the soil cover and create a mosaic of the 
ground vegetation cover throughout the family's habitat which amounts to several hundred hectares. This 
heterogeneity includes three types of microcommunities: 1) with a predominance of vegetatively immobile annual 
and biennial plants of the ruderal group (Alliaria petiolata, Geranium robertianum, Lactuca serriola, Moehringia 
trinervia, Polygonum convolvulus, etc.); 2) with a predominance of vegetatively mobile perennials of the ruderal 
group (Galium odoratum, Glechoma hederacea and Stellaria holostea), and with a significant participation of phyto-
cenotically tolerant plants (Asarum europaeum, Polygonatum multiflorum, Pulmonaria obscura, Viola mirabilis, etc.);  
3) with a predominance of the vegetatively mobile perennials of the competition group (Aegopodium podagraria, 
Carex pilosa, and Convallaria majalis). This sequence of microcommunities is a microsucession. Competitive species 
are the driving force of group development as they gradually crowd out ruderal and tolerant plant species. 
Competitive species can become a dominant in the ground vegetation cover for a long time. However, the badg-
ers' use of the community territory according to the "shift" system occasionally interrupts these unidirectional 
microsuccesions. The disturbances created by badgers and cyclical microsuccesions maintain the multispecies 
composition in the herbaceous cover of forest communities. These facts indicate that earlier the badger was an 
edificator (key species) in the ground vegetation of undisturbed biocenotic cover. Recently, however, due to 
overhunting and relentless poachers' attacks, the badger has become a rare endangered species. This animal is 
not an active environment-transforming part of the community anymore and it as good as stopped active moving 
of plant diaspores, which is needed for coenotic restoration. 
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Аннотация. Барсук участвует в создании внутриценотических и межценотических потоков диаспор рас-
тений. Об этом свидетельствует присутствие в его рационе видов, принадлежащих к разным сообществам: 
лесным, луговым, болотным и водным. Барсук перемещает диаспоры растений тремя способами: эндозоо- 
хорным, эпизоохорным и синзоохорным. Благодаря этому в потоки диаспор вовлекаются семена макси-
мального числа видов растений с разнообразными приспособлениями к зоохории. Показано, что барсук мо-
жет перемещать диаспоры в массовом количестве на расстояние до одного километра, а в умеренном – до 
двух-трех. Трофическая и строительная деятельность барсука увеличивает видовое разнообразие сосуди-
стых растений на поселениях в полтора раза. Благодаря этому животному флора в сообществе становится 
смешанной. В травяном покрове неморальных лесов начинают содоминировать луговые, черноольховые, 
бореальные и боровые виды. Занимаясь поисками пищи, барсук нарушает почвенный слой и создает мозаи-
ку травяного покрова на всем пространстве обитания семьи, которое составляет несколько сотен гектар. 
Эта гетерогенность состоит их трех вариантов микрогруппировок: 1) с преобладанием вегетативно непо-
движных однолетников и малолетников реактивной группы (Alliaria petiolata, Geranium robertianum, Lactuca 
serriola, Moehringia trinervia, Polygonum convolvulus и др.); 2) с доминированием вегетативно подвижных мно-
голетников реактивной группы (Galium odoratum, Glechoma hederacea и Stellaria holostea), а также со значи-
тельным участием фитоценотически толерантных растений (Asarum europaeum, Polygonatum multiflorum, 
Pulmonaria obscura, Viola mirabilis и др.); 3) с господством вегетативно подвижных многолетников конкурент-
ной группы (Aegopodium podagraria, Carex pilosa и Convallaria majalis). Эта последовательность микрогруппи-
ровок представляет собой микросукцессию. Движущей силой развития группировок выступают конкурент-
ные виды. Они постепенно вытесняют реактивные и толерантные растения. Конкурентные виды могут 
надолго стать доминантами травяного покрова. Однако использование барсуками территории сообщества 
по «переложной» системе периодически прерывает эти однонаправленные микросукцессии. Благодаря 
нарушениям, которые создают барсуки, и циклическим микросукцессиям поддерживается многовидовой 
состав в травяном покрове лесных сообществ. Приведенные факты свидетельствуют о том, что барсук в не-
нарушенном биоценотическом покрове был эдификатором (ключевым видом) в ярусе трав. Однако в по-
следнее время из-за перепромысла и упорного преследования браконьерами барсук превратился в редкое 
исчезающее животное. Этот зверь перестал быть активным средопреобразователем в сообществе и практи-
чески полностью прекратил перемещать диаспоры растений, которые необходимы для восстановления це-
нозов. 
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